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  آرمــان ملی – صدیقــه بهزادپور: 
باوجودی که بیــش از دو ســال از آئین نامه 
اجرایــی شناســه های کالا و رهگیری کالا 
می گذرد اما به دلیل مشــکلات ســاختاری 
که داشــت هنوز جامه عمل نپوشیده است. 
درحالی که به نظر می رسید به دنبال افزایش 
قاچاق کالا در پی ممنوعیت واردات و افزایش 
چشمگیر قیمت ها در برخی از بازارها موجب 
شــود تا آئین نامه اجرایی شناســه های کالا 
و کد رهگیری کالا اجرا شــود کارشناســان 
براین باورند کــه طرح شناســه کالا جلوی 
بســیاری از ســودجویی ها را می گیــرد و با 
اجرای این طرح همه باید کالا را با شناســه 
دریافت کنند و مشخص باشــد کالا را به چه 
کسانی عرضه کردند اما تا پیش از اجرای این 
طرح این موارد مشــخص نبود اما فعالان این 
حوزه نظر متفاوتی دارند و بــر این باورند که 
این طــرح دارای ابهاماتی اســت و با افزایش 
قیمت های لحظــه ای و فروشــندگان نیز به 
دلیل اینکه جنسی متناسب با توان خریداران 
نمی توانند تهیه کنند مجبور به خرید اجناس 
با کیفیت های متفاوت در مقدارهای مختلف 
هستند و در مجموع سرگردانی زیادی برای 

خریداران و فروشندگان ایجاد کرده است. 
 اقبال نامناسب به طرح نصب شناسه 

کالا 
ســهراب ذوالفقاریان، رئیس هیات مدیره 
اتحادیه تعمیرکاران خودرو اســتان سمنان 
در این باره به »آرمــان ملی« گفت: این طرح 
بدون بررســی های کارشناسانه و رایزنی های 
لازم با صاحب نظــران در این حــوزه انجام 
شــده و لذا دارای ابهاماتی است و در مجموع 
کمتر از 30 درصد در حال حاضر از کســانی 
که در صنف قطعات و لوازم یدکی هســتند 
این طرح را اجرا می کنند و استقبال مطلوبی 
در این خصوص صورت نگرفته است. او افزود: 
استفاده از این طرح مســتلزم هزینه کردن 
زمان بســیاری اســت که خارج از حوصله و 
توان کاری آنهاســت و علاوه بــر آن به دلیل 
اینکه اطلاع رسانی و فرهنگسازی خوبی برای 
فروشندگان و خریداران صورت نگرفته در اجرا 
موفق نبوده است. ذوالفقاریان با تاکید بر اینکه 
برخی اصناف تمایل به همــکاری در اجرای 
این طرح ندارند گفــت: افزایش قیمت های 
لحظه ای است و فروشندگان نیز به دلیل اینکه 
جنسی متناسب با توان خریداران تهیه کنند 
مرتب مجبور به خرید اجناس با کیفیت های 
متفاوت در مقدارهای مختلف هســتند و در 
مجموع ســرگردانی زیادی برای خریداران 
و فروشــندگان در این زمینه ایجاد شــده و 
وضعیت فعلی بسیار نابســامان تر از گذشته 

شده است. 

 اطلاعات غیرشفاف برای طرح
ذوالفقاریان اضافه کرد: از آنجا که ابهامات 
نهفته در این زمینه بســیار است به نحوی که 
حتی من با تحصیلات کارشناســی ارشــد و 
آشــنایی با مباحث فنی نمی توانم اطلاعات 
موجود در این زمینه را ارزیابی و بررسی کنم 
که به نظر من ناشــی از غیرکارشناسی بودن 
این طرح اســت. رئیس هیات مدیره اتحادیه 
تعمیرکاران اتومبیل شهرمهدیشهر اضافه کرد:  
شرط موفقیت هر طرحی را مشروط به اجرای 
آزمایشــی آن در برخی از مناطق اســت، اما  
اجرای به یکباره در سطح کلان در جامعه حتما 
هر طرحی را با چالش هایی مواجه می سازد که 
همگان را با مشــکل روبه رو می کند هر چند 
شــاید طرح از امتیازات خوبــی نیز بهره مند 
باشــد. او ادامه داد: در حــال حاضر اطلاعات 
صحیح و کاملی از اصناف و تولیدکنندگان و 
فروشندگان در سطح کشــور موجود نیست 
و حتی آمــار دقیقی از کســانی که این طرح 
را اجرا می کننــد نیز وجود نــدارد، در حالی 
که اگر به صورت ســامان یافته و در بستری 
مناسب با هماهنگی اتحادیه ها و اصناف این 
امر انجام می شــد و به بررسی چالش های آن 
طی نشست هایی با صاحبان فن می پرداختند 
کار به نحو مطلوب تری آغاز و ادامه می یافت 
در حالی که اکنون بسیاری از صاحبان حرف با 
سابقه ای بیش از 40 سال در اجرای این طرح 

با مشکل روبه رو شده اند.این کارشناس صنعت 
قطعه سازی اضافه کرد: اســتفاده از بازوهای 
اجرایی لازمه موفقیت هر طرحی اســت اما 
در نظر گرفتــن جرایم مالی یــا غیرمالی در 
خصوص اجرای این طرح که ابهاماتی دارد غیر 
منطقی است .مظفریان درباره تاثیر این طرح 
در مبارزه با قاچاق و شناسنامه دار شدن کالاها 
گفت: چنانچه این طرح به درستی و مرحله به 
مرحله اجرا می شد می توانست در این زمینه 
موفق باشــد اما تقویت بازرسی ها و اهرم های 
نظارتی می توانست بسیار موثرتر در این حوزه 
نقش ایفا کند و در نظرگرفتــن جرایم برای 
کســانی که تخلف می کنند و اقدام به فروش 
محصولات قاچاق می نمایند می توانست مانع از 
ادامه فعالیت این گروه شده و آرامش را به بازار 
برگرداند به عنوان نمونه می توان به بازار منظم 
و دور از قاچاق و تقلب در کیفیت کالای شهر 
مهدیشهر اشــاره کرد که بدون اجرای طرح 
شناسه کالا و فقط با نظارت های شدید همگان 

مشغول به تجارتی سالم بوده اند.
 سوالات بی پاسخ در خصوص اجرای 

طرح
او با بیان اینکه این طرح هم مانند بسیاری 
از طرح های دیگر مدتی اجرا می شود و سپس 
کنار می رود و بسیاری از کالاهای موجود در 
انبار در صنف ما متعلق به 20 ســال گذشته 
است و مشخص نیست با چه روش کاربردی 

می توان به این موضوع خواهند پرداخت و آیا 
فاکتورهای فروش تاثیری در شناســنامه دار 
کردن کالاها تاثیری ندارد یا خیر و همچنین 
اجناس مربوط به ســال های گذشته و پیش 
از تحریم بایــد از چه قوانینــی در این زمینه 
تبعیت کنند نیز جزء ابهامات این طرح است 
که فروشندگان را نیز بلاتکلیف و سرگردان از 
اینکه چه توضیحی در ایــن زمینه به خریدار 
دهند کرده است از ســویی با توجه به کاهش 
توان خرید مردم، بسیاری ازخریداران به سمتِ 
خرید از کســانی که شــاید جنس قاچاق در 
کشور می فروشند و ممانعتی از هم از فعالیت 
آنها نمی شود متمایل شــوند و فروشندگان 
واقعی متضرر شــوند. رئیــس هیات مدیره 
اتحادیه تعمیرکاران خودرو مهدیشــهر بیان 
کرد: با وجود اجرای طرح شناسه کالا باز هم راه 
برای تقلب باز خواهد بود و اگر طرح های تدوین 
شده در حوزه های مختلف از پشتوانه اجرایی 
خوبی برخوردار نباشد متقلبان کاری که باید 
کنند را انجام می دهند و جنس بی کیفیت را 
به جای جنس مرغوب حتی با شناسه کالای 

تقلبی عرضه خواهند کرد!
 قیمت های غیرمتعارف حتی با وجود 

شناسه کالا
او افــزود: کــم فروشــی و عرضه جنس 
بی کیفیت چینی به جــای برندهای جهانی 
و یا حتــی اجناس با کیفیــت مطلوب تولید 
شده در داخل به جای جنس های بی کیفیت 
با نظارت و بازرســی دقیق محدود و متوقف 
می شــود در غیراینصورت تغییر برچســب 
توسط خلافکاران در این حوزه ابتدایی ترین 
کاری اســت که صورت می گیرد. مظفریان 
معتقد اســت: وقتی فروشــنده ای محصول 
خود را فروشــگاه خود با شناســنامه کالا به 
قیمت متعارف می فروشــد ولی چند خیابان 
بالاتر جنس مشابه اما به شــکل قاچاق اما با 
قیمتی کمتر به فروش می رود و برای مبارزه 
با قاچاق فقط به نصب برچسب بسنده کنیم، 
حتماً کســی که در این میان آسیب می بیند 
فروشنده ای اســت که پایبند به قوانین است 
و در همه خوداظهاری های دولتی هم حضور 
مرتب دارد. این فعال بازار لوازم یدکی افزود: 
در حال حاضر ابزارهــای نظارتی اصناف در 
سطح جامعه گاهی بســیار قوی و سریع تر از 
دادستانی به مقوله تخلفات صورت گرفته ورود 
می کند و به احقاق حق خریدار یا فروشــنده 
می پــردازد از این رو بازرســی های مرتب و 
حضور در بازار بســیار اجرایی تر از طرح های 
این چنینــی با هزینه های بســیار زیاد مالی 
است و اعتراض اصلی در خصوص بازرسی ها 
و اقدامات بازدارنده اســت که امیدواریم که 

اقدامات اساسی در این زمینه اجرایی شود.

 بازار سرمایه
  بازار بورس در هفته گذشته

در روزهای معاملاتی هفته اخیر میانگین 
ارزش معاملات خرد سهام به سطوح بالاتری 
رســید و میانگین روزانه آن بیشــتر از هفته 
پیشــین بود و شاهد رونق نســبی معاملات 
سهام بودیم به طوری که در اولین روز کاری 
هفته اخیــر ارزش معاملات خرد ســهام به 
رقم 4 هــزار و 388 میلیارد تومان رســید. 
روز یکشــنبه 6 هزار و 68 میلیارد شد و روز 
دوشــنبه به رقم 6 هزار و 76 میلیارد تومان 
بالغ شد. روز سه شــنبه ارزش معاملات خرد 
به 5 هزار و 5 میلیارد تومان رسید. در آخرین 
روز کاری هفته نیز ارزش معاملات خرد به 4 
هزار و 462 میلیارد تومان رســید همچنین 
میانگین ارزش معاملات خرد بورس در هفته 
اخیر 5 هــزار و 200 میلیــارد تومان بود که 
نسبت به رقم 4 هزار و 664 میلیاردی هفته 
پیشین، رشد 11 درصدی داشته است. بدین 
ترتیب میانگین ارزش معامــلات خرد یک 
کانال بالاتر آمد. در هفته اخیر نماد خگستر 
صدرنشــین جدول معاملات بودند و 4 روز 
پیاپی بیشترین ارزش معاملات بازار را داشت. 
تنها در روز چهارشنبه نمادهای وبانک و سمگا 
بالاتر از خگستر ایســتادند. در جدول حجم 
معاملات نیز، در دو روز ابتدایی هفته نماد دی 
در صدر بود. روز دوشنبه شستا بیشترین حجم 
معاملات را داشت و روز سه شنبه خودرو بالاتر 
از شســتا قرار گرفت و در آخرین روز کاری 
هفته نیز وبصادر بیشــترین حجم معاملات 
را داشت و دی، شســتا، وتجارت و خساپا در 
رتبه های بعدی بودند. شاخص بورس تهران 
روز چهارشــنبه با رشــد 4105 واحدی به 
1میلیون و 4۹6هزار و 200 واحد رســید و 
مجددا در مرز 1. 5میلیون واحد قرار گرفت. 
شاخص هم وزن هم با رشــد 3322واحدی 
به 445هــزار و 721واحد رســید. نمادهای 
وبانک و وبلمت بیشــترین تاثیر مثبت را بر 
شاخص داشــتند. معاملات روز چهارشنبه  
را سبز به اتمام رســاند و با وجود رشد حدود 
1. 6 درصدی شــاخص کل و 2. 7 درصدی 
شاخص کل وزن در هفته چهارم آذر، برخی 
نمادهای بورسی عملکرد خوبی از خود نشان 
ندادند. از این رو نمادهایی که در هفته گذشته 
کمترین بازدهی را در بورس داشتند در این 
گزارش بررسی شده اند. در حالی که شاخص 
کل بورس، هفته  گذشته عدد یک میلیون و 
402 هزار واحدی را روی تابلو نشان داده بود، 
این هفته به سطح یک میلیون و 4۹6 واحد 
رسید و رشد 1. 6 درصدی را تجربه کرد که در 
طرف دیگر شــاخص کل  وزن به سطح 445 
هزار و 721 واحدی رسید و رشد 2. 7 درصدی 
را به ثبت رساند. گفتنی است بپاس در هفته 
گذشته نیز یکی از سهم های کم بازده بورس 
بود. لازم به ذکر اســت این نماد با سرعت به 
سمت حمایت 1762 تومانی خود در حرکت 
است. باید دید این ســطح حمایتی می تواند 
از ریزش شــدید بپاس جلوگیری کند؟فن 
آوا و وآذر نیز دیگر ســهم هایی بودند که در 
هفته چهــارم آذر 1401 عملکــرد خوبی را 
از خود نشــان ندادند. این دو سهم به ترتیب 
12. 05 و 7. 34 درصــد در هفته اخیر افت 
قیمتی داشتند. بازار ســهام در این هفته هم 
رشد کرد. شاخص های بورس و فرابورس طی 
هفته جاری رو به بالا حرکت کردند و بازدهی 
نسبتا مناسبی داشتند و طی این هفته بازار 
سهام روندی رو به رشــد داشت. البته شیب 
رشد بازار چندان زیاد نبود اما در کل می توان 
گفت که ســرمایه گذاران در این هفته سود 
کرده اند، بــه طوری که این هفته شــاخص 
کل بورس 23611 واحد معادل 1. 6 درصد 
رشد کرد. شــاخص هم وزن 11۹57 واحد 
معادل 2. 76 درصد رشــد داشت و شاخص 
فرابورس نیز 314 واحد معادل 1. 67 درصد 
رشد کرد. با این حساب می توان گفت که این 
هفته وضعیت بیشتر از همه، به سود نمادهای 
کوچک و متوسط بوده است. با توجه به اینکه 
شاخص کل یک درصد کمتر از شاخص هم 
وزن رشد داشــته، می توان به وضعیت بهتر 
نمادهای کوچک بازار پی برد که با رشد خود، 
منجر به رشــد 2. 76 درصدی شاخص کل 
شــده اند.در این هفته از نظر ارزش معاملات 
خرد، رشد نســبتا خوبی اتفاق افتاد. طی 5 
روز معاملاتی این هفته، دو بار ارزش معاملات 
خرد به بیش از 5000 میلیارد تومان رســید 
که رقم خوبی اســت. در ســه روز دیگر هم 
ارزش معاملات بیش از 4000 میلیارد تومان 
بود و ارزش معاملات خرد در این هفته حتی 
یک بار هم به کمتــر از 4000 میلیارد تومان 
نرسید. بیشترین ارزش معاملات خرد در روز 
دوشنبه با رقم 5600 میلیارد تومان ثبت شد. 
یک روز پیش از آن، یعنی در روز یکشــنبه، 
ارزش معاملات خــرد 5500 میلیارد تومان 
شده بود. طی این دو روز، بازار رونق بیشتری 
نسبت به روزهای دیگر هفته داشت. کمترین 
ارزش معاملات خرد برای روز شــنبه بود که 
کمی بیشتر از 4000 میلیارد تومان معامله 
در بازار انجام شــد. چهارشــنبه هم 4200 
میلیارد تومان در بازار به ثبت رسید و در روز 
سه شــنبه ارزش معاملات به 4700 میلیارد 
تومان رســید. حقیقی ها این هفته در دو روز 
پول به بازار تزریق کردند و در 3 روز خروج پول 
را به ثبت رســاندند. در روز شنبه حقیقی ها 
4 میلیارد تومــان پول به بــازار وارد کردند 
که رقم مختصری اســت. اما در روز یکشنبه 
بیش از 170 میلیارد تومان پول توســط این 

سرمایه گذاران به بازار تزریق شد. 

خبــــــر
 دلار توافقی و آزاد چند شد؟

دلار توافقی در حدود قیمت 36 هــزار و 220 تومان معامله 
شد، به طوری که کانون صرافان ایرانیان میانگین قیمت خرید 
هر دلار را 36 هزار و 1۹۹ تومان و میانگین قیمت فروش آن را 36 
هزار و 604 تومان در صرافی ها اعلام کرد و میانگین قیمت خرید 
و فروش یورو نیز از ســوی این کانون در صرافی ها به ترتیب 38 
هزار و 600 و 3۹ هزار و 36 تومان اعلام شد. به گزارش همشهری 
آنلاین، در معاملات توافقی دلار نیز نرخ دلار در »کانال سامانه 
اطلاع رسانی ارز توافقی تهران« 36 هزار و 220 تومان اعلام شد 
و قیمت فروش دلار در بازار آزاد به حدود 3۹ هزار و 810 تومان 

رسید. 

میزان سهمیه بنزین در تعطیلات نوروز
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران از 
توزیع بنزین سوپر به طور تدریجی در استان ها خبر داد و گفت: 
تاکنون مصوبه ای برای تخصیص بنزین نوروزی ابلاغ نشده است. 
علی اکبر نژادعلی در خصوص توزیع بنزین سوپر گفت: در حال 
حاضر با فرایندهایی که در بحث بهســازی و نوسازی برخی از 
بخش های پالایشــگاه ها صورت گرفته، کیفیت بنزین نسبت 
به قبل بهتر شده و میزان تولید بنزین ســوپر نیز افزایش پیدا 
کرده است و اکنون توزیع بنزین سوپر را در شرایط عادی ادامه 
می دهیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا بنزین سوپر جز تهران 
در استان های دیگر نیز توزیع می شود؟ گفت: بله. به تدریج بنزین 
سوپر را در استان های دیگر نیز توزیع خواهیم کرد. مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در خصوص آخرین 
وضعیت تخصیص سهمیه بنزین نوروزی، اظهار کرد: تاکنون در 
این مورد مصوبه ای ابلاغ نشده است. نژادعلی با اشاره به میزان 
مصرف بنزین اظهار کرد: میزان مصرف در کل کشور غیرمنتظره 
است. اکنون که در فصل سرد قرار داریم میزان مصرف کاهش 
نیافته و این در حالی است که هیچ سالی سابقه نداشت که در این 
فصل میزان مصرف کاهش پیدا نکند. نه تنها نسبت به تابستان 
مصرف کاهش نیافته بلکه در برخی روزها شاهد افزایش مصرف 
نیز هستیم. به گزارش ایسنا، وی با تاکید بر اینکه اعداد موجود 
در حوزه مصرف مناسب نیســت، گفت: باید در حوزه مدیریت 
مصرف اقدامات جدی صورت گیرد و مردم کمک دولت باشند تا 
تراز منفی در حوزه بنزین نداشته باشیم. نژادعلی ابراز امیدواری 
کرد که با مدیریت مصرف و رعایت میــزان مصرف هم ذخیره 
سازی مناسبی داشته باشیم و هم توزیع فرآورده به نحو احسن 

در جایگاه ها انجام شود. 

 مرحله دوم سهام عدالت 
چه زمانی واریز می شود؟

همزمان با واریز اولین مرحله سود سهام عدالت، دو سوال مهم 
برای مشمولان وجود دارد؛ اول اینکه چرا برخی هنوز سود سهام 
خود را نگرفته اند و دوم اینکه چرا مبلغ واریزی کمتر از مبلغ اعلام 
شده است درحالی که قرار بود مبلغ سود سهام عدالت رقمی بین 
600 هزار تومان تا یک میلیون و 128 هزار تومان باشد. این مبلغ 
به ارزش سهام افراد بستگی داشت. اما حالا بسیاری از مشمولان 
می گویند واریزی آنها کمتر از این رقم بوده و برخی هم هنوز هیچ 
سودی دریافت نکرده اند. بر اساس آنچه تاکنون اعلام شده میزان 

سود دارندگان سهام عدالت به شرح زیر است: 
سود سهام عدالت 452 هزارتومانی، 510 هزار تومان است 
و سود سهام عدالت 4۹2 هزارتومانی، 555 هزار تومان است و 
ســود ســهام عدالت 532 هزار تومانی، 600 هزار تومان است. 
سود ســهام عدالت یک میلیون تومانی هم یک میلیون و 128 
هزار تومان است. البته همه مشمولان این میزان سود را دریافت 
نمی کنند و واریز این مبلغ به عواملی از جمله ارزش اولیه سهام 
هر فرد و اینکه آیا ســهامدار در زمانی که فروش سهام عدالت 
امکان پذیر بود، سهام خود را فروخته بود یا خیر، بستگی دارد که 
بر این اساس اعداد اعلام شده برای آن گروهی است که در این 
مدت هیچ بخشی از سهام عدالت خود را نفروخته  و سبد سهام 
آنها بدون تغییر مانده باشد. اما اگر فردی بخشی از سهام عدالت 
خود را واگذار کرده باشد، قطعا سودی که دریافت می کند معادل 
این اعداد نیســت و رقم کمتری برای وی واریز می شود. واریز 
سود سهام عدالت از 2۹ آذر ماه آغاز شده و همچنان ادامه دارد. 
بر اساس اظهارات وزیر اقتصاد سود سهام عدالت مشمولان ظرف 
سه روز واریز می شود. پس اگر گروهی هنوز سهام عدالت خود را 
دریافت نکرده اند، باید حداقل یک روز دیگر هم منتظر واریزی 
خود باشند اما اگر پس از این تاریخ سود سهام عدالت این گروه 
همچنان واریز نشد، خطای دیگری وجود دارد. مشمولان سهام 
عدالت باید توجه داشته باشند که برای دریافت سود باید حتما 
در سامانه سجام ثبت نام کرده باشــند. جدای از این اطلاعات 
بانکی و شخصی سرپرســتان خانوار باید درست باشد. پیش از 
این بارها عنوان شده بود که حدود یک میلیون و 730 هزار نفر از 
سهامداران عدالت همچنان با مشکل شبای بانکی معتبر روبه رو 
هستند و نمی توانند سود ســهام عدالت خود را دریافت کنند. 
داشتن شماره شبای نامعتبر، حساب ارزی، حساب مشترک و 
حساب راکدی که بیش از شش ماه هیچ تراکنش بانکی نداشته 
باشد، جزو حساب هایی محســوب می شود که خطا دارد و هیچ 
سودی برای این افراد واریز نمی شود. در نتیجه اگر گروهی هنوز 
سود سهام عدالت خود را دریافت نکرده اند می توانند به سامانه 
جامع اطلاعــات مشــتریان )sejam. ir( مراجعه و اطلاعات 
حساب و شــماره بانکی خود را آنجا چک کنند تا از صحت آن 
مطمئن شــوند اما اگر اطلاعات حســاب این گروه ایراد داشته 
باشد، این گروه مشمول سود سهام عدالت نمی شوند و تنها بعد 
از مراجعه به سامانه و ویرایش اطلاعات خود می توانند در نوبت 
واریز سود سهام عدالت قرار بگیرند که احتمالا در چند ماه آینده 

واریز می شود. 

»آرمان ملی« به بررسی اجرای طرح کد رهگیری کالاها می پردازد؛ 

  سایه روشن نصب شناسه کالا 
کارشناسان: اجرای طرح جلو سود جویی هارا می گیرد       فعالان بازار: سرگردانی زیادی برای خریداران و فروشندگان ایجاد می کند

  با وجودی که کشــور با وضعیت بحرانی جمعیت روبه رو 
است اما هنوز شــاهد یک بام و دوهوای  برخی مسئولان در 
اعطای وام فرزندآوری به مشمولان غایب از خدمت سربازی 
هستیم درحالیکه شاید تا چندسال گذشته حساسیت مساله 
بحران جمعیت بر همگان آشکار نشده بود اما امروز بر کسی 
پوشیده نیست که این مساله به عنوان یک بحران پیش روی 
کشورمان بسیار جدی اســت هرچند که با وجود تأکیدات 
مؤکد برای حل این مســاله همچنان موانعی بر سر حل این 
بحران وجود دارد که جای تعجب دارد. آن هم در شرایطی که 
زنگ خطر پیری جمعیت در کشور به صدا درآمده، نرخ رشد 
جمعیت در کشور در حال کاهش است و مسائل متعددی در 
بحث فرزندآوری در جامعه مطرح می شــود، هرچند به نظر 
می رسد عوامل گوناگونی دست به دست هم داده اند تا همچنان 
جوانان برای گرفتن وام فرزندآوری دچار مشــکل باشــند. 
سربازان و مشمولان غایب از جمله افرادی هستند که در این 
بین با مشکلات عدیده ای در این مساله مواجه هستند. پس از 
کش و قوس های بسیار از سال 13۹5 بر اساس هماهنگی های 
بعمل آمده بین بانــک مرکزی و ســازمان وظیفه عمومی، 
پرداخت تسهیلات ازدواج و بیماری های خاص از مفاد ماده 
10 قانون خدمت وظیفه عمومی مستثنی شده بودند اما از 
دوازدهم مردادماه امسال ارائه تسهیلات فرزندآوری به افراد 
ذکور به استعلام وضعیت مشمولین از سازمان نظام وظیفه 
)حســب بند )ب( ماده 10 قانون خدمــت وظیفه عمومی( 
مشروط شد که مانعی جدی برای این افراد محسوب می شد. 
در این شرایط نمایندگان مجلس در پی تقاضاها و درخواست 
مردمی تلاش های بســیاری را برای حل این مســاله به کار 
بردند و در همین راســتا اواسط آذرماه امســال نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی با کلیات الحاق یک ماده به قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت موافقت کردند. طرحی 
که به گفته علیرضا شهبازی عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی از تلاش مجلس برای حل مشکل عدم 
پرداخت وام فرزندآوری و نظارت خانه ملت بر اجرایی شدن 
این مصوبه از سوی بانک ها خبر می دهد. بر اساس این طرح 
در صورتی که متقاضیان دارای بدهی قطعی مالیاتی یا بدهی 
غیرجاری به بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی یا دارای 
چک برگشتی باشند، بانک ها و مؤسسات اعتباری مکلفند با 
درخواست متقاضی، تســهیلات موضوع این قانون را پس از 
تســویه حداقل پنجاه درصد )50درصد( بدهی ها و تعهدات 

مذکور از محل این تسهیلات، پرداخت نمایند. در این شرایط 
اگرچه این قانون برای بدهکاران مالیاتی و افراد دارای چک 
برگشتی امتیازاتی را لحاظ کرده باشد، اما همچنان سربازان 
و مشــمولان غایب همچنان موانع بر ســر راه خودش باقی 
مانده است و تا رســیدن به وضعیت مطلوب فاصله بسیاری 
مانده است و به نظر می رسد به رغم وعده های مکرر مسئولان 
همچنان اقدامی در این حوزه صورت نگرفته است. شهبازی، 
نماینده مجلس با اشاره به تصویب طرح دو فوریتی الحاق یک 
ماده به قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت تاکید دارد 
که با اجرای این قانون قطعا مجلس بر عملکرد بانک ها نظارت 
خواهد کرد اما یکی از مشــکلات موجود در جامعه، موضوع 
بحران پیری جمعیت در کشور است، قانون حمایت از خانواده 
و فرزندآوری نیز در همین راستا به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسید، در نتیجه باید تدابیر بیشتری در جهت رشد 
و جوانی جمعیت اندیشید، به خصوص در مسائل اقتصادی 
و اشتغال و بیکاری که اگر این مسائل و مشکلات حل شود، 
عملا بسیاری از موضوعات دیگر هم به تبع آن حل می شود. 
اگرچه تا بهبود وضعیت اقتصادی راه بسیاری برجا مانده است 
اما باید به این مساله هم توجه کرد که امتیازاتی که مجلس 
برای این مساله درنظر می گیرد، عملا باید باید به جای مانع 
تراشی، تشویقاتی در راستای رشد و جوانی جمعیت در نظر 
گرفته شود. نکته ای که عضو کمیســیون برنامه و بودجه در 
مجلس شورای اسلامی هم بر آن تاکید دارد و حل مشکلات 
اقتصادی به وضعیت اشــتغال جوانان را در این مساله مؤثر 

می داند. به گفتــه نماینده مردم نهاونــد در مجلس اگرچه 
امتیازاتی در قانون حمایت از خانوار لحاظ شــده و می تواند 
این امید را داشت که وضعیت بهتر شود اما این مساله کافی 
نیست و باید شرایط اقتصادی و معیشت افراد به گونه ای شود 
که به موضوع فرزندآوری و جوانی جمعیت کمک کند. در این 
شرایط باید به این مساله به طور جدی و عملیاتی فکر شود تا 
بتوانیم نتایح ملموسی از این وضعیت داشته باشیم. متأسفانه 
به رغم امتیازات قرار گرفته شده در این مساله همچنان موانع 
جدی در سر راه پرداخت وام ازدواج به مشمولان غایب وجود 
دارد و به نظر می رسد نمایندگان مجلس نباید تنها به حرف 
و سخن در زمینه بحران جمعیت اکتفا کنند. در همین رابطه 
وحید یامین پور در صفحه توئیتر خود نوشــت: »طبق ماده 
10 قانون خدمت وظیفه، پرداخت وام مشــروط به استعلام 
وضعیت خدمت است؛ سال ها است وام ازدواج، از این شرط 
مستثنی شده است. با ابلاغ قانون جوانی جمعیت بانک ها در 
خصوص وام فرزندآوری بلاتکلیف اند. بانک مرکزی خواستار 
مستثنی شدن این وام هم شــده، ولی سازمان نظام وظیفه 
هنوز پاسخی نداده است.« معاون امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان در حالی از این مســاله سخن می گوید که عملا در 
وادی اجرا اتفاقی نمی افتد و به نظر می رسد بیشتر درباره این 
موضوعات حرف زده می شود تا اینکه مسئولان برای اجرایی 
شــدن آن تمام تلاش خود را به کار بگیرند. به گزارش مهر، 
شاید اگر این اقدامات به صورت جدی تری پیگیری می شد، 
به نتیجه بهتری می رســیدیم، اما در شرایط فعلی جوانان با 
وعده های یک بام و دو هوایی مواجه هســتند که اگرچه در 
حرف و سخن قول های بسیاری در این خصوص داده می شود، 
اما در زمان اجرا عملا چنین اتفاقی صورت نمی گیرد. به نظر 
می رسد تمامی ارگان های مسئول باید در این زمینه عزم خود 
را به کار گیرند تا بتوانند این مســاله را حل کرده و وضعیت 
را سامان بخشند. موضوعی که حل آن شاید مشکل اکثریت 
جامعه را دربرنگیرد اما با وضعیت بحرانــی که ما در زمینه 
جمعیت داریم، تعلل یک روزه درباره این مساله نیز وضعیت 
ما را با بحران روبه رو می کند. آن هم در شرایطی که ما فقط 
5 ســال فرصت داریم تا جمعیت را تنظیم کنیم و بعد از آن 
جمعیت روند نزولی خواهد داشــت و جبران آن نیز سخت 
یا حتی غیرممکن خواهد بود. در نتیجه همه دســتگاه های 
مسئول در این مساله باید تلاش کنند تا هرچه سریع تر این 

مساله به نتیجه خوبی برسد.

یک بام و دوهوا در اعطای وام فرزندآوری 


